

ຂ່າວຈາກມວນຊົນລາວເສຣີຊົນ ຜູ້ຍິງບໍລິການໃນວຽກຈັນສຽງ ໂລກເອດສູງສຸດ-ພາບ  
ຈາກເວັບຊາຍທີ່ບໍ່ໄດ້ຮະບຸວັນທີພາບນີ້ບອກວ່າເປັນຮ້ານກິນດື່ມແລະບາແຫ່ງນຶ່ງໃນ  
ນະຄອນຫລວງວຽງຈັນທາງການລາວກ່າວວ່າສະຖານບັນເທີງທີ່ມີຜູ້ຍິງບໍລິການເປັນ  
ແຫ່ງທີ່ສຽງຕໍ່ການແພ່ ກະຈາຍເຊື້ອເອດສ໌-ໄອວີ-ເອດສ໌ ຜູ້ຍິງບໍລິການຕາມແຫ່ງບັນເທີງ  
ຕ່າງໆຍັງເປັນກຸ່ມສຽງທີ່ສຸດໃນການຕິດເຊື້ອເອດສ໌ ໃນລາວແລະເຖິງແມ່ນວ່າຈຳນວນ  
ຜູ້ປ່ວຍ ໂຣກນີ້ຈະຍັງມີບໍ່ຫຼາຍແຕ່ໃນຊົ່ວເວລາຂ້າມປີທີ່ຜ່ານມາມີຈຳນວນຜູ້ປ່ວຍທີ່ເຂົ້າ  
ຮັບການຮັກສາແລະອາດລວມເຖິງຈຳນວນຜູ້ທີ່ເສັຽຊີວິດດວ້ຽ ໂລກນີ້ອີກດວ້ຽກໍ່ສູງເຖິງ  
80% ຫາງເຈົ້າໜ້າທີ່ລາວເປີດເຜີຍຕົວເລຂນີ້ໃນທິດຜ່ານມາຮຸ່ນມິນຕຣີຊ່ວຍວ່າການກະ  
ຊວງສາທາຣະນະສຸກຂອງລາວຄືນາຍຄຳຮຸ່ງເຮືອງວົງສາໄດ້ກ່າວວ່າໃນປີ ພ ສ-2549  
ນັ້ນມີຜູ້ໄປຮັບການຮັກສາອາການກ່ຽວກັບ ໂລກຜູ້ບໍ່ຄຸ້ມກັນບົກພ່ອງຕາມ ໂຮງພະຍາບານ  
ຢູ່ແຫ່ງຕ່າງໆທົ່ວປະເທດຈຳນວນ 470 ລາຍເອດສ໌ແຕ່ຕົວເລຂໃນປັດຈຸບັນຄືມີ 870  
ລາຍ ຈະເຫັນໄດ້ວ່າພຽງຊົ່ວເວລາຂ້າມປີຈຳນວນຜູ້ປ່ວຍດວ້ຽຍໃວຣັດເອດສ໌-ໄອວີ-ເອດສ໌ ຄິດ  
ເປັນອັດຕາເພີ່ມເຖິງ 85-% ຮຸ່ນມິນຕຣີລາວກ່າວຕໍ່ໄປວ່າສາຍເຫດທີ່ຈຳນວນຜູ້ປ່ວຍ  
ເພີ່ມສູງຫລາຍເຊັ່ນນີ້ເນື່ອງຈາກການນະຣົງຕໍ່ຕ້ານ ໂລກເອດສ໌ທີ່ຍັງມີນອ້ຽແລະເຂົ້າໄປບໍ່  
ເຖິງຊຸມຊົນທີ່ຢູ່ຫ່າງໄກລວມທັງສະຖານບັນເທີງທີ່ສຽງຕໍ່ການແພ່ເຊື້ອ ໃວຣັດເອດສ໌-ໄອວີ  
ເອດສ໌ ທີ່ເພີ່ມຈຳນວນຂຶ້ນຢ່າງຣວດເຣັວການຕິດເຊື້ອເອດສ໌ ໃນລາວຍັງມີນອ້ຽຫາກທຽບ  
ກັບປະເທດອື່ນໆ ແຕ່ເຮົາຍັງຕ້ອງນະຣົງສ້າງການຮັບຮູ້ກ່ຽວກັບເຊື້ອ ໂຣກຊຸມນີ້ແລະ  
ໃຫ້ມີຫລັກປະກັນວ່າປະຊາຊົນຈະຮູ້ວິທີປ້ອງກັນແລະປົກປ້ອງຕົວເອງໃນສະຖານະການ  
ທີ່ມີຄວາມສຽງສູງ-ສຳນັກຂ່າວຊົນຫົວຂອງຈີນອ້າງຄຳກ່າວຂອງຮຸ່ນມິນຕຣີລາວຮູບ  
ລາວເຖິງແມ່ນທາງການຈະເຜີຍແຜ່ຕົວເລຂແຕ່ພຽງວ່າ ຈົນເຖິງປັດຈຸບັນມີຜູ້ເຂົ້າຂໍ  
ຮັບການຮັກສາອາການເອດສ໌ພຽງ 870 ລາຍແຕ່ຕົວເລຂຂອງອົງການແພດໄຮ່ພິມ  
ແດນmedecin sanfrontier ຣະວ່າປັດຈຸບັນທົ່ວປະເທດມີຜູ້ຕິດເຊື້ອ ໃວຣັດສ໌ ໂລກຮ້ຳຮຸ່ນນີ້  
600 ເຖິງ-3,600 ຄົນ ນາຍຄຳຮຸ່ງໄດ້ຮຽກຮ້ອງໄປຫາເຈົ້າໜ້າທີ່ສ່ວນຕ່າງໆ ຈັດນະ  
ຣົງສ້າງການຮັບຮູ້ໃນໝູ່ເຍົາວະຊົນແລະກຸ່ມສຽງຕ່າງໆກ່ຽວກັບໄພອັນຕາຣາຍຈາກ ໂລກ  
ເອດສ໌ອີກດວ້ຽ-ໃນປັດຈຸບັນອົງກອນພັທນາເອກຊົນ ທີ່ບໍ່ສັງກັດຮັບບານຫຼືເອນຈີໂອ  
ຫລາຍແຫ່ງຍັງຄົງອອກປະຕິບັດງານນະຣົງໃຫ້ຄວາມຮູ້ກ່ຽວກັບການປ້ອງກັນ ໂລກ  
ເອດສ໌ໃນລາວ ຣວ່ມທັງອົງການແພດໄຮ່ພິມແດນ( medecin san frontier)ກັບອົງການ  
ເພື່ອອານາມັຍຄອບຄົວຣະຫວ່າງປະເທດ(family healthinternational) ດວ້ຽຍແພດໄຮ່

ພົມແດນໄດ້ລາຍງານກ່ຽວກັບສະຖານະການ ໂລກເອດສ໌ ໃນລາວປະຈຳປີ 2549 ວ່າສຸກຮັກສາພະຍາບານຜູ້ປ່ວຍ ໂລກນີ້ໃນລາວມີຢູ່ແຂວງສວັນນະເຂດພຽງແຕ່ໜຶ່ງ ດຽວແລະຜູ້ປ່ວຍສ່ວນໃຫ່ຽໄປຈາກນະຄອນຫລວງວຽງຈັນຫມົດ (msf)ບໍ່ໄດ້ໃຫ້ໂຕເລຂ ຈຳນວນຜູ້ປ່ວຍດັ່ງ ໂລກເອດສ໌ ໃນປະເທດນີ້ ແຕ່ອ້າງຜົນສຳດວດຂອງຜູ້ປະຕິບັດ ງານວ່າໃນປີ 2549 ອາດຈະມີຜູ້ຕິດເຊື້ອໃວຣັດເອຊ໌ໄອວີຣະຫວ່າງ 600-ຫາ-3 600 ລາຍ ໂດຍກຸ່ມສຽງສຳຄັນກໍຍັງເປັນຍິງບໍຣິການໃນທຸຣະກິດບັນເທີງພາບທ່າຽ ໃນເດືອນ-ກ ຄ 2550 ເຈົ້າໜ້າທີ່ຂອງອົງການ-familyhealth internktionkl (fhi )ອອກ ນະຣົງໃຫ້ຮູ້ກ່ຽວກັບ ໂລກເອດສ໌ ໂດຍໄຊ້ວິທີແລ່ນເກມຕາມພາບກົດໝາຽ ອາຍາຂອງ ສປປ ລາວ ມີບົດບັນຍັດລົງໂທດບັບຫຼືຈຳຄຸກຍິງຫຼືຊາຍທີ່ມີເພດສັມພັນກັບອົກຝ່າຍນຶ່ງ ທີ່ບໍ່ໄຊ້ສາມິຫຼືຝ່າຍ ຂອງຕົນເພາະສະນັ້ນການຄ້ຳປະເມນິແລະການຂາຍບໍຣິການ ທາງເພດຮູບແບບຕ່າງໆ ຈຶ່ງເປັນສິ່ງທີ່ຜິດກົດໝາຽ-ຢ່າງໄດກໍຕາມຕົວເລຂສະຖິຕິທີ່ ເປັນທາງການໃນປາຍປີ 2548 ຣະບຸວ່າຜູ້ຍິງບໍຣິການໃນທຸຣະກິດບັນເທີງນັ້ນເປັນກຸ່ມ ສຽງສຳຄັນກຸ່ມນຶ່ງໃນນັ້ນ 39,7% ຂອງຜູ້ຍິງບໍຣິການໃນນະຄອນຫລວງວຽງຈັນ ຕິດ ເຊື້ອເອຊ໌ໄອວີເອດສ໌ -ເມື່ອເລວງຸມານີ້ສຳນັກຂ່າວ-ຂ່າວສານປະເທດລາວໄດ້ອອກ ລາຍງານຊັ້ນ ກ່ຽວກັບພິດຕິກັນທາງເພດຂອງເຍົາວະຊົນທີ່ເບື້ອນໄປໃນຂນະທີ່ປະເທດ ກຳລັງເຮັ່ງພັທນາຄວາມຈະເຣີນຮຸ່ງເຮືອງທາງເສຖກິດແຕ່ເກີດບັນຫາທຳໃຫ້ຜູ້ຍິງຂາຍ ບໍຣິການມີຈຳນວນເພີ່ມຂຶ້ນ ບັນຫານີ້ກຳລັງທະວີຄວາມຮຸນແຮງຕາມຕົວເມືອງໃຫ່ຽໆ ທີ່ມີເຂດແດນຕິດຕໍ່ກັບປະເທດເພື່ອນບ້ານ

ຈີນ ວຽດນາມແລະໄທຍ໌ ເຮັດສວນຢ່າງຢູ່ລາວກວ່າລ້ານໄຣ່

ພາບຖ່າຍໃນວັນທີ 24 ພ ຍ 2550 ຕົ້ນຢ່າງໃນສວນຢ່າງຢູ່ແຂວງບໍລິຄຳໄຊຂອງນັກລົງ ທຶນຈາກວຽດນາມ ສະຖາບັນວິຈິຍການກະເສດຂອງລາວວ່າປັດຈຸບັນນີ້ຍັງມີພື້ນທີ່ຕຽມ ປູກຢ່າງອີກກວ່າ 1 ລ້ານໄຣ່ອັນນີ້ຄືຮູບພັກຣັຖທຳລາຍຊັບພະຍາກອນຂອງຊາດແລະສິ່ງ ແວດລອ້ມຕ່າງໆໃນລາວເບີດໄປຂ່າວຈາກມວນຊົນລາວເສຣີຊົນ ບໍ່ພໍປົນານີ້ນັກລົງທຶນ ຂອງຈີນແລະວຽດນາມໄດ້ຂຍາຍພື້ນທີ່ປູກຢ່າງພາຣາໃນປະເທດຢ່າງກວ້າງຂວາງຊຶ່ງ ແຫຼ່ງຂ່າວທີ່ຊາບເຣື້ອງອີກກວ່າວ່າ ມີການຕຽມພື້ນທີ່ອີກກວ່າ 1 ລ້ານໄຣ່ສຳຫຣັບປູກຢ່າງ ພາຣາ-ນັກລົງທຶນຈີນໄດ້ຍຶດທົ່ວໃນແຂວງພາກເໜືອຂອງລາວທຳສວນຢ່າງແລະກຳລັງ ຂຍາຍພື້ນທີ່ອອກໄປຢ່າງບໍ່ຢຸດຢັ້ງຂນະທີ່ຣາຄາໃນຕຣາດ ໂລກຍັງສູງແລະຣາສດອນຊາວ ລາວທີ່ເຂົ້າຮ່ວມ ໂຄງການມີລາຍໄດ້ທີ່ດີເປັນທີ່ພິຈາຂອງທຸກຝ່າຍນັກລົງທຶນຈາກຈີນໄດ້

ເຂົ້າທຳສວນຢາງໃນແຂວງຫົວພັນທາງພາກຕາເວັນອອກສຽງເໜືອແຂວງຊຽງຂວາງ ທີ່ຢູ່ເກີດກັນກັບແຂວງນ້ຳທ່າຕອນພົງສາລີແລະບໍ່ແກ້ວ ທາງຕາເວັນຕົກຕາມລາຍງານ ຂອງສະຖາບັນວິຊີຍາການກະເສດແລະປ່າໄມ້ຂອງລາວ (national agriculture and forestry research institute of laos) ຫຼື nafeil (ນັກລົງທຶນຈາກຈີນຍັງມີໂຄງການປູກຢາງພາຣາ ອີກຫລາຍແຫ່ງການສຳຮວດເມື່ອປີ 2549 ໂດຍ(nafril) ໄດ້ພົບວ່າມີສວນຢາງພາຣາ ຄອບຄຸມພື້ນທີ່ 11-778 ເຮກຕາ(53-612 ໄຮ່)ແຕ່ກໍາລັງຈະມີການປູກບົນເນື້ອທີ່ອີກ 181-840 ເຮກຕາ(1-136-500 ໄຮ່)ທັງນີ້ເປັນລາຍງານຂອງສຳນັກຂ່າວອອນໄລ ເອເຊັດທາມ (asiatimesOnline)ນັກລົງທຶນຈາກຈີນເຮັ້ມເຂົ້າທຳສວນຢາງໃນລາວມາຕັ້ງ ແຕ່ປີ 2545 ພໍມາເຖິງປີ 2547ກໍມີການຮະດົມທຶນເຂົ້າປູກພຶດສະຖກິດສນິດນີ້ຢ່າງຂນານ ໃຫ້ຮຸ ຈົນທຳໃຫ້ຈີນສາມາດຮົດແຊງໝ້ານັກລົງທຶນໄທຍແລະວຽດນາມໃນຖານະຜູ້ລົງທຶນ ໃຫ້ຮຸໃນລາວ ເມື່ອຕົ້ນປີນີ້ບໍ່ຮູ້ສັດໄທຍຮົ່ວຢາງພາຣາຈຳກັດມະຫາຊົນອັນນີ້ແຜ່ນສ່ວນ ນັກລົງທຶນຈີນຍຶດຫົວຫາດໃນ 5 ແຂວງພາກເໜືອຂອງລາວເປັນສວນເນື້ອງຈາກມີຊາຍ ແດນຕິດກັບມົນທົນຫຍຸດພັນ ສາມາດລັບຊື້ຜົນຜລິດສິ່ງກັບປະເທດໄດ້ -afp-ຂນາດໃຫ້ຮຸ ອັນດັບ 2 ຈາກສາທາຣະນະຣັຖປະຊາຊົນຈີນຂຍາຍການປູກຢາງ ພາຣາໃນ 6 ແຂວງ ລວມເປັນເນື້ອທີ່ປະມານ 30-000 ເຮກຕາ ຫຼືວ່າ 187-000 ໄຮ່ ກອ່ນໝ້ານີ້ບໍ່ຮູ້ສັດ ຕື້ກລັກລັບເບີ(dak lak rubber co)ຈາກຕື້ກລັກ ຂອງວຽດນາມໄດ້ຮັບອະນຸຍາດເຂົ້າທຳ ສວນຢາງໃນເນື້ອທີ່ກວ່າ 20-000 ໄຮ່ ກອ່ນໝ້ານີ້ບໍ່ຮູ້ສັດຂອງຣັຖບານວຽດນາມອີກ ແຫ່ງນຶ່ງກໍໄດ້ຮັບອະນຸຍາດຈາກທາງການລາວເຂົ້າທຳສວນຢາງເນື້ອທີ່ນັບແສນໄຮ່ໄປ ແລ້ວໃນແຂວງພາກໃຕ້ຂອງປະເທດໃນການລົງທຶນຂອງນັກລົງທຶນຈີນໄທຍແລະວຽດນາມ ມີທັງໃນຮູບແບບເຊົ່າທີ່ດິນຢ່າງບໍ່ໄດ້ເສັຽພາສີ-30 ປີທຳສວນຢາງ ໂດຍຕົງຊຶ່ງມີນາຍ ຈ້າງແຮງງານໃນທອ້ງທິນຢ່າງເງິນພ່ອນ ກັບອີກຢ່າງນຶ່ງຄືຮູບແບບກະເສດພັນທະສັນ ຍາ( contractfarming) ໂດຍສົ່ງເສີມໃນກະເສດກອນລາວປູກຢາງໃນດິນຂອງຕົນເອງ ຜູ້ ລົງທຶນຮັບຊື້ຜົນຜລິດໃນຣາຄາປະກັນເຊື້ອ-ກະເສດກອນລາວທີ່ເຂົ້າຮ່ວມ ໂຄງການມີ ລາຍໄດ້ປີຣະ 6000-8000 ດອນລາຈາກສວນຢາງ 1 ເຮກຕາ(6-25 ໄຮ່)ເປັນຣາຍ ໄດ້ທີ່ດິນກວ່າພຶດສະຖກິດອື່ນໆ ຮວມທັງຈາກການທອ່ງທຽ່ວເຊິ່ງນິເວດດວ້ຍ ໃນປີ 2549 ກະເສດກອນລາວຜລິດຢາງໄດ້ 1-360 ກກ ຕໍ່ເຮກຕາໃນນັ້ນສ້າງກຳໄລໃຫ້ປະມານ 800 ດອນລາທຽບກັບການທຳນາຊຶ່ງໄດ້ເຂົ້າ 1-500 ກກ ຕໍ່ເຮກຕາແລະມີກຳໄລພຽງ 146 ດອນລາຫຼືການປູກຝົ່ນຊຶ່ງໄດ້ຝົ່ນດິບ 8 ກກ ຕໍ່ເຮກຕາກຳໄລ 903 ດ ລ ປັດຈຸບັນ

ໃນຈີນຜລິດຢາງໄດ້ພຽງ 4 ລ້ານຕົ້ນຕໍ່ປີຄາດວ່າໃນປີ 2563 ຈະຕອ້ງໄຊ້ເຖິງ 30% ຂອງຄວາມຕ້ອງການໃນທົ່ວ ໂລກນັ້ນ ຄື 11-5 ລ້ານຕົ້ນຕໍ່ປີ ແຂງໝັ້ນສະຫະຣັຖຊື່ງເມື່ອ ປີ 2545 ບໍຣິໂພກຢາງ 3-45 ລ້ານຕົ້ນທີ່ 18-2% ຂອງປຣົມານທົ່ວ ໂລກໃນປີນັ້ນຄວາມ ຕ້ອງການໄຊ້ຢາງທີ່ເພີ່ມຂຶ້ນຢ່າງມາກມາຍໃນຈີນໄດ້ທຳໃຫ້ຮາຄາໃນຕາລາດ ໂລກຝຸ່ງຂຶ້ນ ສຳນັກຂ່າວລູມເບີຣາຍງານເມື່ອມໍ່ງຸມານີ້ ອ້າງຮາຍງານຂອງສະມາຄົມອຸດສະຫະກັມ ຢາງຈີນ(china rubber industry association )ທີ່ຄາດວ່າໃນປີ 2556 ຄວາມຕ້ອງການຢາງ ໃນຈີນຈະຝຸ່ງຂຶ້ນ 35%ເປັນ 6-83 ລ້ານຕົ້ນ ເມື່ອສນອງຄວາມຕ້ອງການດັ່ງກ່າວວ່າ ໃນ ພາກຕາວັນອອກສຽງເໜືອຂອງລາວພຽງແຫ່ງດຽວ ປັດຈຸບັນຈີນໄດ້ທຸ້ມລົງທຶນທຳສວນ ຢາງພາຣາບໍ່ຕໍ່າກວ່າ 20 ລ້ານດອນລາ ຈາກການລົງທຶນເຮັດສວນ ຈາກຈີນທັງເບີດມູນ ຄ່າ 26 ລ້ານດອນລາໃນແຂວງເລົ່ານັ້ນ ຂນະທີ່ການປູກຢາງພາຣາກຳລັງຂຍາຍອອກໄປ ຢ່າງກວ້າງກໍ່ໄດ້ທຳໃຫ້ເກີດຄວາມຫວ່າງໄຍຕໍ່ສະພາບແວດລອ້ມຂຶ້ນມາທາງການລາວໄດ້ ພົບວ່າມີການຂຍາຍພື້ນທີ່ເພາະປູກຮຸກລໍ້າເຂົ້າໄປໃນເຂດປ່າສງວນແຫ່ງຊາດຢ່າງກວ້າງ ຂວາງໃນທິດທີ່ແລ້ວສະພາແຫ່ງຊາດລາວໄດ້ຝ່າຣ່າງແກ້ໄຂກົດໝາຣຸປ່າໄມ້ອອກມາບັງ ຄັບໄຊ້ຊື່ງໃນນັ້ນມີການເຈາະຈົງກຣ່ວກັບພື້ນດິນຜິດປ່າຢ່າງຊັດເຈນແລະຫ້າມ ໂຄງການ ລົງທຶນການກະເສດຕ່າງໆ ການຮຸກປ່າສງວນຢ່າງເດັດຂາດແປງປູກຕົ້ນຄາຫລິບອັນທີ່ ໄດ້ຮັບການສນັບສນູນຈາກທະນະຄານພັທນາເອເຊັຣ ທີ່ບໍ່ຈັນເຫລົ່າຄາແຂວງຄຳມວ່ນໃນ ພາກຕ້ອງລາວ ເມື່ອກອນບໍ່ມີໃຜຄິດວ່າໂຄງການປູກປ່າເຊັ່ນນີ້ຈະເປັນບັນຫາໃນຣະ ຍະຍາວ-ຂ່າວມວນຊົນລາວເສຣີຊົນ ນັກລົງທຶນຕ່າງປະເທດທີ່ກຳລັງມັ່ງໝັ້ງເຂົ້າລາວ ເພື່ອສແວງຫາທີ່ດິນຜືນໃຫ້ຮສຳຣັບການລົງທຶນໃນຣະຍະ 25-ຫາ-30 ປີອາດຕ້ອງຜິດ ຫວັງ ເມື່ອສະພາແຫ່ງຊາດທີ່ກຳລັງຈະເປີດປະຊຸມສມັຍສາມັນປາຍປີຜ່ານກົດໝາຣຸ 2 ສບັບອອກມາໄຊ້ບັງຄັບກຣ່ວກັບການອະນຸຣັກປ່າສງວນແລະການເຊົ່າທີ່ດິນຂອງນັກ ລົງທຶນຊື່ງໃນປັດຈຸບັນກຳລັງສົ່ງຜົນກະທົບຕໍ່ຣາສດອນໃນຫອ້ງຖິ່ນຕ່າງໆ ຢ່າງກວ້າງ ຂວາງ ບໍ່ພຽງແຕ່ທີ່ດິນຜືນງາມຈະຫາໄດ້ຍາກຂຶ້ນເທົ່ານັ້ນ ແຕ່ອັດຕຣາຄ່າເຊົ່າກໍ່ກຳລັງ ຈະສູງຂຶ້ນອີກດວຣ່ໃນຊວັງປີໄກ້ງຸມານີ້ນັກລົງທຶນຕ່າງຊາດ ໂດຍສະເພາະຢ່າງຍິ່ງມາ ຈາກປະເທດເມື່ອນບຳ້ນ ມີຈຳນວນບໍ່ນ້ອຣໄດ້ເຂົ້າໄປສແວງຫາທີ່ດິນແລະເນື້ອທີ່ນັບໝື່ນ ຫືນີ້ບແສນໄຣ່ ເພື່ອປູກຜິດອຸດສະຫະກັມຫລາຣຸສນິດເປັນວັດຖຸດິບປອ່ນ ໂງງງາມ-ໂຄງ ການສຳປະຫານຫລາຣຸແຫ່ງກຳລັງຮຸກລໍ້າເຂົ້າໄປໃນປ່າສງວນແຫ່ງຊາດແລະປ່າຕົ້ນ ນີ້ຳລຳທານທີ່ສ້າງຜົນກະທົບຕໍ່ສະພາບແວດ

ລອ້ມຢ່າງໃຫ້ຮຽນລວງ ແຕ່ນີ້ໄປການບຸກຮຸກປ່າໂດຍ  
 ອ້າງສັນຍາສັມປະທານທີ່ດິນຈະຕອ້ງຍຸດຕິລົງ ເມື່ອມ່ຽມານີ້ຄນະຣັຖມົນຕຣີຂອງລາວ  
 ໄດ້ອະນຸມັດຮ່າງກົດໝາຍສບັບນຶ່ງທີ່ຮຽກວ່າ ຮ່າງຣັຖບັນຍັດວ່າດວ້ຍອັດຕຣາຄ່າເຊົ່າ  
 ຫຼືສັມປະທານທີ່ດິນຂອງຣັຖແລະຊັບຍາກອນທັມມະຊາດ ຊຶ່ງຈະມີການຈຳກັດຂນາດ  
 ຂອງທີ່ດິນເຊົ່າລວມທັງປະເພດຂອງທີ່ດິນທີ່ເຂົ້າບໍ່ໄດ້ຫຼືບໍ່ສາມາດຈະອອກສະ ໂນດໃຫ້  
 ໄດ້ຊຶ່ງກຳລັງຈະເປັນຄັ້ງແລກ ດິນທີ່ນີ້ເຄີຍເປັນຜືນປ່າທີ່ ອຸດົມສົມບູນໃນເຂດພູເຂົາ  
 ຫີນປູນແຂວງຄຳມ່ວນກອ່ນຈະຖືກທາງໃຫ້ຕຽມເພື່ອປູກຍຸຄ່າລິບຕັດຜິດ ປ່າຖືກຮຸກລ້າ  
 ໂດຍຫີນຈາກຕ່າງຊາດດວ້ຽຄ່າເຊົ່າຖືກໄຮ່ລະ 1 ດອນລາ ຕໍ່ປີເທົ່ານັ້ນຕາມເອກສານ  
 ຣາຍງານການປະຊຸມ ຄຣມ ລາວມວນຊົນລາວເສຣີຊົນຣາຍວັນ ໄດ້ຮັບໃນທິດທິພ່າມ  
 ມາຮ່າງຣັຖບັນຍັດດັ່ງກ່າວຈະນຳເຂົ້າສູ່ການພິຈາຣະນາຂອງສະພາແຫ່ງຊາດທີ່ກຳລັງ  
 ຈະເປີດການປະຊຸມສມັຍສາມັນປາຍປີໃນເດືອນ ໓ ຄ ນີ້-ຢ່າງໃດກໍ່ຕາມ ຄຣມ ລາວໄດ້  
 ມີກຳຊັບໃຫ້ໜ່ວຍງານທີ່ກ່ຽວຂ້ອງພິຈາຣະນາໃນລາຍຣະອຽດຢ່າງຣອບຣອບ-ເພື່ອໃຫ້  
 ສອດຄອ້ງກັບບັນດານິຕິກັມທີ່ປະກາດໄປແລ້ວ ແລະ ໃຫ້ສອດຄອ້ງຕໍ່ຜືນປະ ໂຍດແລະ  
 ການປະຕິບັດນະ ໂຍບາຍສົ່ງເສີມແລະດົງດູດການລົງທຶນ-ອົງການຊັ້ນຄອງທີ່ດິນແຫ່ງ  
 ຊາດເປີດເຜີຍເມື່ອຕົ້ນປີນີ້ວ່າ ທີ່ຜ່ານມາຣັຖບານເກັບຄ່າເຊົ່າທີ່ດິນສັມປະທານຕ່າງໆ  
 ໃນອັດຕາທີ່ຕ່ຳເກີນໄປ ກ່າວຄືສູງສຸດກໍ່ບໍ່ເກີນໄຮ່ລະ 1 ດອນລາສະຫະຣັຖ ຕໍ່ປີ ຊຶ່ງຈະ  
 ຕອ້ງມີການແກ້ ໄຂໃຫ້ເປັນທັມພອມອອກກົດຣະບຽບກ່ຽວກັບການເຊົ່າກຳໜົດຣະຍະ  
 ເວລາໃນການເຊົ່າແລະກົດເກນການໃຫ້ສັມປະທານ ໂຄງການລົງທຶນທີ່ຈະຕອ້ງໄຊ້ທີ່ດິນ  
 ຈຳນວນຫລາຍ-ຕາມລາຍງານຂອງຊື່ທາງການໜ່ວຍງານນີ້ໄດ້ຈັດການປະຊຸມສັມມະ  
 ນາຫລາຍຄັ້ງ ເພື່ອຫາມາຕາການທີ່ເໝາະສົມໃນການຈັດການກັບບັນຫາເພື່ອໃນການ  
 ການພັທນາເສຣຸກິດສັງຄົມຂອງຊາດຄອ່ງກັບການອະນຸຣັກສະພາບແວດລອ້ມລົດຜືນ  
 ກະທົບຕໍ່ຊີວິດຄວາມເປັນຢູ່ຂອງປະຊາຊົນໃນທອ້ງຖິ່ນ-ອົງການນີ້ຣະບູວ່າໃນປີໄກ້ໆນີ້  
 ນັກລົງທຶນຕ່າງຊາດຈຳນວນນຶ່ງໄດ້ໄຊ້ສັນຍາສັມປະທານບຸກຮຸກທີ່ດິນໃນເຂດປ່າສງວນ  
 ແລະປ່າຕົ້ນນ້ຳຫລາຍແຫ່ງ ໂດຍສະເພາະຢ່າງຍິ່ງ ໂຄງການປູກຢ່າງພາຣາແລະພິດ  
 ເສຣຸກິດຕ່າງໆຂອງປະເທດ-ຕາມລາຍງານຂອງສຳນັກຂ່າວສານ ປະເທດລາວ-ຂປລ  
 ສະພາແຫ່ງຊາດກຳລັງຈະພິຈາຣະນາຮ່າງກົດໝາຍອີກຢ່າງນອ້ຍ 8 ສບັບຊຶ່ງທັງ  
 ກົດໝາຍແກ້ໄຂປ່າໄມ້ດວ້ຽຣັຖບັນຍັດແກ້ກົດໝາຍປ່າໄມ້  
 ກຳລັງຈະມັ່ງໄປໃນເຣື້ອງດວ້ຽກັນ-ຕາມລາຍງານ



ຊຶ່ງໄດ້ແກ່ສາລະວັນເຊກອງແລະອັຕປີ ໄດ້ຮວ່ມກັນປະກາດປົດປ່າສງວນແຫ່ງຊາດ ຈຳນວນ 2 ແຫ່ງກັບຜົນປ່າຕົ້ນນ້ຳອີກ 3 ແຫ່ງຢ່າງຖາວອນ ປັ້ງກັນບໍ່ໃຫ້ ໂຄງການ ລົງທຶນຕ່າງໆ ບຸກລຸກ-ພິທີການປະກາດປົດປ່າຢ່າງຖາວອນຈັດຂຶ້ນໃນວັນທີ 21 ພ ຍ ທີ່ພ່າມນາທີ່ເມືອງປາກເຊ ໂດຍມີນາຍ ສຸກັນມະຫາລາດ ເລຂາທິການພັກແຂວງ ແຂວງຈຳປາສັກ ເປັນປະທານມີການນຳຂອງ 3 ແຂວງແລະເຈົ້າເມືອງຈາກ 10 ຕົວເມືອງເຂົ້າຮວ່ມດວ້ຍມາຕາການທີ່ເຄິ່ງຄັດເຫລົ່ານີ້ກຳລັງຈະສົ່ງຜົນກະທົບຕໍ່ ໂຄງ ການສຳຮວດຂຸດຄົ້ນແຮ່ທາດຊຸນິດໃນຫອ້ງຖິ່ນດັ່ງກ່າວຢ່າງບໍ່ມີທາງເລືອກ ໂດຍສະ ເພາະຢ່າງຍິ່ງເໝືອງແຮ່ບອກໄຊ ການປະກາດປົດປ່າໃນເຂດເມືອງປາກຊ່ອງແຂວງ ຈຳປາສັກ ກັບເຂດເມືອງອື່ນໆ ໃນແຂວງໄກ້ຄຽງເມື່ອທົດແລ້ວມານັ້ນຈະປົດກັນ ໂຄງ ການລົງທຶນເຫຼົ່ານັ້ນ ບໍ່ໃຫ້ສາມາດລ້ຳເຂົ້າໄປໃນເຂດປ່າສງວນແຫ່ງຊາດໄດ້ປະກາດ ອອກມາຫລັງຈາກທາງການໄດ້ພົບວ່າມີການບຸກລຸກຕັດໄມ້ທຳລາຍປ່າປີລະ 300- 400 ເຮກຕາແລະ(1,800-ຫາ-2, 500 ໄຮ່) ໃນຊວ່ງປີໃກ້ໆ ພ່າມານີ້ ມາຕາການ ນີ້ຍັງມີຂຶ້ນຫລັງຈາກທາງການແຂວງໄດ້ເຕືອນໃຫ້ ໂຄງການລົງທຶນຂາດໃຫ້ຮຽດຕ່າງໆ ໂດຍສະເພາະຢ່າງຍິ່ງ ໂຄງການເໝືອງແຮ່ ຈະຕ້ອງທຳການສຶກສາຜົນກະທົບຕໍ່ສະພາບ ແວດລອ້ມ ຕໍ່ເສຖກິດແລະສັງຄົມຢ່າງລະອຽດແລະຜ່ານການພິຈາຣະນາເສັຽກອ່ນຈິ່ງ ຈະສາມາດດຳເນີນການໄດ້-ເຂດປ່າທີ່ສັ່ງປົດຕາຍຄັ້ງນີ້ ມີພື້ນທີ່ລວມກັນເຖິງ-185- 000 ເຮກຕາ ແລະມີ (1-156 -000 ໄຮ່ເສດ) ປະກອບດວ້ຽປ່າສງວນແຫ່ງຊາດດົງ ຫົວສາວມີ(206 -000 ໄຮ່ເສດ)ກັບປ່າສງວນແຫ່ງຊາດພູເພັຽໄມ້ເຂດບ້ານຫວັຽຊາຍ ມີ(283-000 ໄຮ່ເສດ)ແລະປ່າອະນຸຮັກຕົ້ນນ້ຳອ່າງເກບນ້ຳຫວັຽເຊົາມີ(506 -000 ໄຮ່ເສດ) ປ່າຕົ້ນນ້ຳຫວັຽຈຳປີມີ(72-000 ໄຮ່ເສດ)ແລະປ່າຕົ້ນນ້ຳລຳເຊເສັດມີ(87 -500 ໄຮ່ເສດ)ທັງໝົດຄອບຄຸມພື້ນທີ່ສວ່ນໃຫ້ຮຽໃນເຂດເມືອງປາກຊ່ອງຊຶ່ງເປັນເຂດ ສວ່ນກາແຝ່ຂອງປະເທດແລະສວ່ນໃຫ້ຮຽຂອງທີ່ຮາບສູງບໍຣິເວັນ ໃນແຂວງສາຣະວັນ ແລະອັດຕະປືລົງໄປຈົນເຖິງແຂວງເຊກອງຕິດກັບຊາຍແດນຂເມນຄວາມຕ້ອງການ ຢ່າງພາຣາໃນຕາລາດ ໂລກສູງຂຶ້ນຫລາຽໃນຊວ່ງປີໃກ້ໆ ນີ້ໂດຍສະເພາະຢ່າງຍິ່ງໃນຈີນ ຊຶ່ງເປັນຕາລາດໃຫ້ຮຽໄດ້ທຳໃຫ້ນັກລົງທຶນຈາກປະເທດເພື່ອນບ້ານຂອງລາວທັງຈາກຈີນ ເອງ ຈາກວຽດນາມແລະໄທຍ໌ ຕ່າງເຂົ້າໄປສແວງຫາຜົນດິນປູກພິດເສຖກິດຊຸນິດນີ້ ທາງການຫອ້ງຖິ່ນປະກາດປົດຕາຍປ່າສງວນແຫ່ງຊາດ 2 ແຫ່ງຜົນປ່າຕົ້ນ ນ້ຳອີກ 3 ແຫ່ງໃນເຂດທີ່ຮາບສູງບໍຣິເວັນຄອບຄຸມເຂດເມືອງປາກຊ່ອງ

ແຂວງຈໍາປາສັກ ສວນກາແຝ " ຂອງປະຊາຊົນ ກັບອີກ 10 ຫົວເມືອງໃນແຂວງສາລະ  
ວັນແລະອັດຕາປີທີ່ຢູ່ຕິດກັນ -ສວນພວກນັກລົງທຶນໄທຍອີກສ່ວນນຶ່ງໄດ້ເຂົ້າໄປສູ່ແຂວງຫາ  
ທີ່ດິນໃນການທຳໄຮ່ອອ້ຍເພື່ອຜລິດນ້ຳຕານແລະສະກັດສານ ເອຖານອນເພື່ອເປັນເຊື້ອ  
ເພີງທາງເລືອກໃນຍຸກທີ່ນ້ຳມັນໃນຕາຣາດ ໂລກຮາຄາພວມຂຶ້ນທຳສະຖິຕິສູງໃໝ່ມາເລື້ອຍໆ  
ຫຼືປູກຍູຄາລິບຕັດທີ່ໃຊ້ຜລິດເຊື້ອກະດາດ -ບໍ່ພຽງແຕ່ເຂົ້າໄປສູ່ແຂວງຫາທີ່ດິນລົງທຶນເພາະ  
ປູກດ້ວຍຕົນເອງພາຍໄຕ້ສັນຍາສັມປະທານຣະຍະຍາວ 25 ຫາ 30 ປີເທົ່ານັ້ນແຕ່ການ  
ເຂົ້າໄປສົ່ງເສີມໃຫ້ຮາສດອນໃນທ້ອງຖິ່ນເພາະປູກແລະຜລິດແທນ ໂດຍຮັບຊື້ຜົນຜລິດ  
ພາຍໄຕ້ຂໍ້ຕົກລົງກະເສດພັນທະສັນຍານັ້ນ ຍັງມີສ່ວນທຳໃຫ້ຮາສດອນບຸກລຸກເຂົ້າໄປ  
ໃນທີ່ປ່າສງວນອີກດ້ວຍ -ທັງເປີດນ້ອາດບໍ່ໃຊ້ເຮືອງຈ່າຍອີກຕໍ່ໄປເມື່ອສະພາແຫ່ງຊາດ  
ຂອງລາວຜ່ານຮ່າງກົດໝາຍສອງສັບອອກມາບັງຄັບໃຊ້ໃນວຽກຈັບກຳລັງຈະມີ  
ໄຊນ່າທາວນແບບເຍົາວະຮາຊສວນນັກສຶກສາທັງ 2 ຄົນນີ້ກຳລັງຕຽມຕົວເຂົ້າຮ່ວມ  
ສູນວຽກວັນນະທັມງານນຶ່ງທາງດ້ານໜ້າຂອງພຣະທາດຫລວງເປັນສ່ວນສຳຫລັບ  
ນັກທ້ອງທຽວກຳລັງຈະພັດທະນາໃຫ້ເປັນຍ່ານຖູຣະກິດການຄ້າທັນສະໄໝຂອງເມືອງຫລວງ  
ຄາດວ່າຈະມີຊາວຈີນປະມານ 3-000ກວ່າຄົນເຂົ້າໄປອາໄສທີ່ສັບຊ້ອນທາງການເມືອງ  
ເພື່ອຈະຂັບໄລ່ປະຊາຊົນລາວຜູ້ຍາກຈີນອອກຈາກໃນເຂດນັ້ນເພາະສະນັ້ນທາງວິທີການ  
ນຳພວກນາຍທຶນພັກຮຸ້ນຈິ່ງຫາທຶນສັກດິນາຜເລດການຄອມມູນິສເຂົ້າມາຄອບຄອງປະ  
ເທດລາວໃຫ້ເປັນຫົວເມືອງຂຶ້ນຂອງຕ່າງຊາດຊື່ຈຳພໍຍັງຂັບໄລ່ໃຫ້ຜູ້ຍິງນຸ່ມນອ້ຍຕອ້ງ  
ແຕ່ງກາຍອອກປະເພນີລາວເພາະຍອ້ຍເຫັນກົກຂາວຂ່ວຂອງສາວນອ້ຍວຽງຈັນ  
ພວກພັກຮຸ້ນຈິ່ງຫັນເຂົ້າຫາເປື້ອຍເຍືອຍ ທີ່ພວກແນວລາວເຄີຍໄດ້ເວົ້າມາແລ້ວວ່າປະ  
ເພນີລາວຢ່າປະຣະຖິ້ມຮິດສິບສອງຄອງສິບສີ່ຮິດຍີ່ຄອງຈຽງພວກນີ້ປາກກຽງເວົ້າງາມ  
ແຕ່ໃຈມັນເປັນນັກກອບ ໂກຍເອົາຊັບສົມບັດຂອງປະຊາຊົນຜູ້ຍາກຈີນຄົນພັກຮຸ້ນ  
ຊູ່ປະຊາຊົນດັວຮູ້ອຳນາດປາຍປືນອາກາເພາະເປັນໝາຮັບໄຊ້ແກວເໝືອ ຂ່າວຈາກ  
ມວນຊົນລາວເສຣີຊົນ ທາງການລາວຮັບຫລັກການທົ່ວໄປໃຫ້ບໍຣິສັດຈາກຈີນເຂົ້າມາ  
ລົງທຶນພັດທະນາພື້ນທີ່ໜອງບຶງມີເນື້ອທີ່ປະມານ 1-000 ເຮກຕາຫຼື 6-250 ໄຮ່ ທາງ  
ດ້ານຫລັງພຣະທາດຫລວງເປັນຍ່ານຖູຣະກິດໃໝ່ຂອງເມືອງຫລວງ ແລະເປັນທີ່ຢູ່ອາ  
ໄສຂອງພວກປະກອບການຂອງຊາວຈີນທີ່ເຂົ້າຈະມີໂຄງການນຳເອົາປະເທດລາວໄປ  
ອີກແບບໃໝ່ດ້ວຍ -ເມື່ອກໍ່ສ້າງເສັດແລ້ວທີ່ນັ້ນກໍ່ຈະກາຍເປັນສູນກາງເສຖກິດແລະການ  
ຄ້າແຫ່ງໃໝ່ຂອງນະຄອນຫລວງວຽງຈັນ ແລະເຊື້ອວ່າຈະມີຊາວຈີນປະມານ



3-000 ກວ່າຄົນທີ່ສອງເທົ່າເຂົ້າໄປອາໄສເພື່ອຂັບໄລ່ປະຊາຊົນລາວອອກຈາກເຂດນັ້ນແລະເຂົາຈະທຳທຸກະກິດໃນນັ້ນ-ອັນນີ້ແລ້ວພວກເຮົາຈະມາກ່າວປັດໃນອະດີດຕະການທີ່ຜ່ານມາ ວ່າໃນປະເທດລາວທີ່ ໃນນະຄອນຫລວງວຽງຈັນແຕ່ກອນນັ້ນວ່າມີປະຊາຊົນລາວ-9-000-ຄົນ ແຕ່ເປັນຄົນຕ່າງຊາດເຊັ່ນວຽດນາມມີຈຳນວນ-2-0000 ກວ່າຄົນ ເພາະສະນັ້ນປະເທດລາວຈຶ່ງກາຍໄປເປັນປະເທດຫົວເມືອງຂຶ້ນຂອງຕ່າງຊາດມາຕຣອດການ ຍອ້ນວ່າຜູ້ນຳປະເທດຢາກເປັນຂຶ້ນອັຍຂອງຄົນຊາດອື່ນແລະມີແຕ່ຢາກກອບ ໂກຍເອົາຊັບສິນບັດຂອງຊາດແລະຂອງປະຊາຊົນໄປເປັນຂອງຕົນເຊັ່ນໃນປີ 1975 ນັ້ນພັກຮັຖໄດ້ພາກັນປຸ້ນເອົາຊັບສິນບັດຂອງປະຊາຊົນຄື ຍຶດເອົາງົວຄວາຍໄຮ່ນາແລະເຮືອນຊາມບ້ານຊ່ອງ ເພາະສະນັ້ນພວກເຮົາຈຶ່ງໄດ້ເວົ້າວ່າປະເທດລາວບໍ່ມີຈັກເທື່ອເລີຍວ່າຄົນລາວຈະໄດ້ປົກຄອງຕົນເອງແກ່ໄດ້ເປັນຂຶ້ນອັຍຂອງຄົນຊາດອື່ນຕຣອດມາເທົ່າທຸກວັນນີ້-ສຳນັກຂ່າວສານຂອງປະເທດລາວ(ຂປລ)ລາຍງານເຮື້ອງນີ້ ເມື່ອທິດທີ່ຜ່ານມານັ້ນ -ຂປລ-ກ່າວວ່າ ໂຄງການດັ່ງກ່າວເປັນຄວາມຮ່ວມມືຣະຫວ່າງຮັຖບານ ສປປລາວ ກັບສາທາຣະນະຣັຖປະຊາຊົນຈີນ-ຝ່າຍທາງທະນາຄານພັທນາຈີນ ຮັຖບານໄດ້ຕັດສິນໃຈຮັບໃບຫລັກການທີ່ຈະອະນຸຍາດໃຫ້ໃຊ້ພື້ນທີ່ປະມານ-1-000 ເຮກຕາໃນເຂດບຶງຖາດຫລວງໃຫ້ນັກລົງທຶນຈີນກໍ່ສ້າງອາຄານທັນສັມຍແລະໃຫ້ເປັນສູນກາງການຄ້າຂອງນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນຫມໍ ຂປລ ອ້າງຄຳກ່າວຂອງນາຍຄຽງຄຳ ພຸດຈັນທະວົງສາເປັນເຈົ້າໜ້າທີ່ຂອງນະຄອນຫລວງ ເຮື້ອງນີ້ສຸດແລ້ວແຕ່ພັກຮັຖ-ສ່ວນເຄື່ອງສຽງແລະເຄື່ອງຂອງໄຊ້ໄຟຟ້າມາຈາກຈີນເປັນຣາຄາຖືກທີ່ສຸດໃນບັນດາເຄື່ອງມືຫລາຍ ຫາກບໍ່ມີຄຸນນະພາບ ຖ້າໄປທຽບກັບສິນຄ້າຣາຄາແພງຈາກຍີ່ປຸ່ນ ເກົາຫລີແລ້ວສິນຄ້າທີ່ຜລິດໃນຈີນນັ້ນກໍ່ຊື້ໄດ້ດວ້ຍຄວາມສະບາຍໃຈແຕ່ບໍ່ມີຄຸນນະພາບ-ເມື່ອພັທນາເຕັມຮູບແລ້ວອານາບໍຣິເວນດັ່ງກ່າວຈະເປັນທີ່ຕັ້ງຂອງອຸດສາຫະກັມເບົາ ສະຖາບັນການເງິນ ສະຖາບັນທາງເສຖກິດຕຣອດຈົນເປັນບ່ອນທີ່ຢູ່ອາໄສຂອງຄົນຕ່າງຊາດປັດຈຸບັນເຈົ້າໜ້າທີ່ຂອງຝ່າຍລາວກັບເຈົ້າໜ້າທີ່ຈີນກໍາລັງຮ່ວມກັນສຶກສາໃນລາຍຣະອຽດຕ່າງໆ ຢ່າງລັບຂອງດຣ ສິນລະວົງຄຸດໄພບູນເຈົ້າຄອງນະຄອນຫລວງໄດ້ນຳຄະນະໄປຕຣວດຢຽມຮັຖເຂດບຶງຖາດຫລວງເມື່ອທິດຜ່ານມາ ທັງນີ້ເປັນລາຍງານຂອງໜັງສືພິມວຽງຈັນໃໝ່ໃນປັດຈຸບັນພວກນັກລົງທຶນຈາກຈີນໄດ້ເຂົ້າໄປມີບົດບາດຢ່າງສູງໃນການພັທນາເສຖກິດຂອງລາວເພາະລາວບໍ່ມີຄວາມສາມາດບໍ່ມີການສຶກສາບໍ່ມີຄວາມຮູ້ຄວາມສາມາດໃນດ້ານການປົກຄອງແລະການພັທນາປະເທດໃຫ້ຈະເຣີນພໍໄດ້ແຕ່ອາ

ໃສ່ຄົນຊາດຕ່າງຊາດ-ແຕ່ໃນປີນີ້ຈົນເປັນຜູ້ເຂົ້າລົງທຶນຫລາຍເປັນອັນດັບ 1 ແຜນນັກ  
ລົງທຶນຈາກປະເທດໄທຍ໌ ທີ່ໂຕກໄປຢູ່ອັນດັບ 3 ຖັດຈາກວຽດນາມໃນກາງປີ 2550  
ນັ້ນໄດ້ມີການເປີດສູນການຄ້າແຫ່ງໃໝ່ ຂຶ້ນໃນເມືອງຫລວງຂອງລາວເປັນຫ້າງສັບ  
ສິນຄ້າທີ່ຈໍາໜ່າຍສິນຄ້ານໍາເຂົ້າຈາກຈົນເປັນສ່ວນໃຫ່ຽແລະເປັນຄູ່ແຂ່ງຂອງສູນການ  
ຄ້າຕຣາດເຊົ້າຂອງນັກລົງທຶນຈາກສິງຄະ ໂປ-ຢ່າງໄດກໍ່ຕາມຍັງມີໂຄງການລົງທຶນ  
ຂນາດໃຫ່ຽອີກຫລາຍ ໂຄງການ ໂດຍນັກລົງທຶນຈາກໄທຍ໌ ຊຶ່ງຄາດວ່າຈະສາມາດຮັບ  
ຍອດເງິນລົງທຶນໄດ້ໃນປີ 2551 ນີ້ ໃນນັ້ນຮ່ວມທັງການກໍ່ສ້າງເຂື່ອນໄຟຟ້າຂນາດໃຫ່ຽ  
ກັ້ນລໍານໍ້າໂຂງ ກຸ່ມບໍຣິສັດ-ການຊ່າງຈໍາກັດ(ມະຫາຊົນ)ແລະ ໂຄງການພັທນາເຂດ  
ເສຖກິດສວັນເຊ ໂນ - ໂດຍບໍຣິສັດບໍຣິການທ່າອາກາສຍານຫຼີ(TAG) ດວ້ຍຄົນລາວຮູ້ຈັກ  
ຈົນແລະວຽດນາມນອ້ຍເກີນໄປຫຼືບໍ່ ຈົນຫັດປູກຢາງທີ່ສືບສອງປັນນາມາກວ່າ 20 ປີ  
ແລ້ວແລະພັທນາພັນຢາງຂອງຕົວເອງຈົນໄດ້ຜົນຜລິດບໍ່ແພ້ພາກໃຕ້ຂອງໄທຍ໌ ສ່ວນວຽດ  
ນາມກໍ່ປູກຢາງຢ່າງຈິງຈັງມາສືບກວ່າປີແລ້ວເຊັ່ນກັນ ທັງສອງປະເທດນີ້ບໍ່ໂງ່ດອກຄົນ  
ລາວເອີຍຊື່ບອກໃຫ້-ຖ້າຢາກເຮັດສວນຢາງຕອ້ງໄປຖາມຄົນປັກໃຕ້ແລະໄປຖາມປະເທດ  
ມາເລຍເຊົ້ຽ ອິນ ໂດນີເຊັຽຜຸ່ນ(ຈົນ ທີ່ພາກັນເຂົ້າມາຢູ່ໃນລາວບໍ່ຍອມຮຽນເວົ້າພາສາລາວ  
ອີກດວ້ຍ ຄົນລາວຈໍາເປັນຕອ້ງຮຽນພາສາຈົນເພື່ອຈະຕິດຕໍ່ກັນເຂົ້າຈົນທີ່ເຂົ້າມາຢູ່ໃນລາວ  
ຄົນາຢຽບຢໍານໍ້າໃຈຊາວລາວ ໂດຍຕົງທໍາຢ່າງເໝືອນຄົນທີ່ໄຮ່ການສຶກສາຄວາມຈະເຣີນ  
ມາຈາກປ່າຊຶ່ງຄົນລາວເປັນຄົນທີ່ງຽບຮຽບຮອ້ຍ ມັນເຂົ້າກັນບໍ່ໄດ້ເລີຍກັບຈົນທີ່ເຂົ້າມາທໍາ  
ເປັນເຈົ້າຂອງປະເທດ ວຽງຈັນໃນຊວັງເວລາ 5-6 ປີຜ່ານມານີ້ປ່ຽນໄປຫລາຍດຽວນີ້ສະ  
ຖານບັນເທົາງມີສາວໜັງລົມຫລາຍແຕ່ບໍ່ແຜ່ງສ່ວນໄປສນັບສນູນໃຫ້ເກີດຂຶ້ນມາຢ່າງກວ້າງ  
ຂວາງແລະຜູ້ໃຫ່ຽພາເຂົ້າເສັຽໄປດວ້ຍເມືອງລາວກໍ່ເປັນຢ່າງນີ້ລະຖ້ອອກກິດໝາຍເລື້ອຍໆ  
ຈະເປັນການຕັດໄມ້ການຄ້າປະເພນີແລະການຂາຍບໍຣິການທາງເພດແລະຮູບແບບຕ່າງໆ  
ກິດໝາຍໃຫ້ຕ່າງຊາດທີ່ດິນໃນລາວແຜ່ງຂຶ້ນແລະອື່ນໆ ເປັນພຽງໃຫ້ຕ່າງຊາດຮູ້ເທົ່ານັ້ນແຕ່  
ບໍ່ເຫັນເຈົ້າໜ້າທີ່ຄົນໄດເຣັດເດັດຂາດທໍາຕາມເລີຍຂອ້ຍຢູ່ໃນວຽງຈັນໄດ້ໄປທຽວໃນຕອນ  
ກາງຄືນທີ່ໃນເມືອງວຽງຈັນຂອ້ຍເຫັນຜູ້ຍິງບໍຣິການເຕັມໄປເປີດອອກໄປທາງນອກເມືອງ  
ຈັກນອ້ຍກໍ່ເປັນໜ້າຕົກໃຈເພາະມັນແຕມເຄື່ອນໄປເປີດຖ້ຽຢູ່ໃນຕົວເມືອງວຽງຈັນກໍ່ເໝືອນ  
ກັນຢູ່ຕາມຮຳນອາຫານຕ່າງໆ ບໍ່ໜ້າເຊື່ອເລີຍວ່າລາວຊື່ເປັນຈິ່ງຊື່ ເພາະວ່າພວກເມວລາວ  
ຮັກຊາດໄດ້ເລີຍປະກາດມາຫລາຍໆເທື່ອແລ້ວວ່າເປັນຄົນຮັກຊາດແຕ່ທີ່ແທ້ແມ່ນເປັນຄົນ  
ຂາຍຊາດຂາຍແຜ່ນດິນອັນນີ້ແລ້ວເຂົ້າເອີ້ຍວ່າຄົນໜ້າກຽດ ຖ້າອ່ານແລ້ວສິ່ງໃຫ້ເພື່ອນແມ່